

## ИНДИВИДУАЛЬНО-ПСИХОЛОГИЧЕСКИЕ ОСОБЕННОСТИ ЗАМЕСТИТЕЛЕЙ КОМАНДИРОВ ВЗВОДОВ ОБРАЗОВАТЕЛЬНЫХ ОРГАНИЗАЦИЙ ФСИН РОССИИ

**КАРАЯНИ АЛЕКСАНДР ГРИГОРЬЕВИЧ,**  
главный научный сотрудник Всероссийского научно-исследовательского института  
Министерства внутренних дел Российской Федерации,  
член-корреспондент Российской академии образования,  
доктор психологических наук, профессор  
*karayani@mail.ru*

**ЛИСНИК ЮЛИЯ СЕРГЕЕВНА,**  
адъюнкт факультета подготовки научно-педагогических кадров  
Академии права и управления Федеральной службы исполнения наказаний,  
капитан внутренней службы  
*julia.lis93@mail.ru*

В статье обосновывается актуальность выявления индивидуально-психологических особенностей заместителей командиров взводов. Обсуждается низкий уровень научной разработанности проблемы. Описываются ход и результаты исследования индивидуально-психологических особенностей заместителей командиров взводов в сравнении с рядовыми курсантами.

Установлены следующие индивидуально-психологические особенности заместителей командиров взводов: высокий уровень общительности, эмоциональной устойчивости, совестливости, смелости, проницательности, самоконтроля; средний уровень интеллекта, доминантности, беспечности, суровости, доверчивости, практичности, самоуверенности, консерватизма; низкий уровень самодостаточности. Сформулированы предложения по практическому использованию полученных результатов.

**Ключевые слова:** индивидуально-психологические особенности, психологический отбор, заместитель командира взвода, младший командир, образовательные организации ФСИН России.

## INDIVIDUAL PSYCHOLOGICAL CHARACTERISTICS OF DEPUTY PLATOON COMMANDERS OF EDUCATIONAL ORGANIZATIONS OF THE FEDERAL PENITENTIARY SERVICE OF RUSSIA

**KARAYANI ALEXANDER G.**  
Chief Researcher of the All-Russian Research Institute  
of the Ministry of Internal Affairs of the Russian Federation  
Corresponding Member of the Russian Academy of Education  
Doctor of Psychology, Professor

**LISNIK JULIA S.**  
Junior Scientific Assistant of the Department  
of Scientific and Pedagogical Personnel Training  
of the Academy of Law Management of the Federal Penitentiary Service  
Captain of Internal Service

The relevance of identifying individual psychological features of deputy platoon commanders is justified. The low level of scientific study of the problem is discussed. The course and results of the study of individual psychological features of deputy platoon commanders in comparison with ordinary cadets are described.

The following individual psychological features of deputy platoon commanders were established: a high level of sociability, emotional stability, conscience, courage, insight, self-control; average level of intelligence, dominance, carelessness, severity, trustworthiness, practicality, self-confidence, conservatism; low levels of self-sufficiency.

Proposals for the practical application of the obtained results are justified.

**Keywords:** individual psychological features, psychological selection, deputy platoon commander, junior commander, educational organizations of the Federal Penitentiary Service of Russia.